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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 27 juni 1950

Mede voor Drees en Stikker
Buurman verzocht mij navolgend door hem opgesteld telegram aan U door te geven:

I.  'Ik acht het mijn plicht de Ned. Regering met nadruk te wijzen op het volgende.
II.  De besprekingen met Hatta, de Minister van Defensie en Chef-Staf Apris betreffende de 

situatie na eventueel opheffing van het KNIL op 26 Juli a.s., welke gehouden werden op 
Zaterdag 24 dezer, hadden een onbevredigend verloop, waardoor ikzelf en CGS, die de 
besprekingen bijwoonden, zeer verontrust zijn over het standpunt van RIS ten aanzien
van ex-KNIL-militairen.

III.  Mijn indruk na genoemd onderhoud is, dat RIS ex-KNIL-militairen na opheffing KNIL 
wil beschouwen als burgers, hetgeen o.m. blijkt uit de uitlating van Simatupang, dat na 
opheffing KNIL de ex-KNIL-militairen als burgers zouden vallen onder de jurisdictie 
van de civiele RIS-rechter en genoemde militairen op dat tijdstip volledig ontwapend 
zouden moeten zijn.

IV. Ik betwijfel of de noodmaatregel zijdens de Ned. Regering om ex-KNIL-militairen, die 
bestemd zijn Nederlandwaarts te gaan, tijdelijk KL-status te verlenen, zoals door mij 
voorgesteld, door RIS zal worden erkend. Zeker is, dat Indonesische ex-KNIL-militairen 
afvloeiers, die hun eindbestemming ten gevolge van de onmogelijkheid tot afvoer nog 
niet bereikt hebben, door RIS zullen worden beschouwd als burgers en de bescherming 
dezer groepen door RIS zal worden overgenomen. Dit betekent in feite internering van 
het restant Indonesische afvloeiers, zijnde in hoofdzaak Ambonezen, met alle daaraan 
verbonden U bekende gevolgen, waarvoor ik U verwijs naar het Makassar-drama in Mei 
jl., met dit verschil, dat deze afvloeiers ongewapend en dus op genade of ongenade zijn 
overgeleverd aan Apris.

V. In verband met het bovenstaande ben ik van oordeel, dat opheffing KNIL op 26 Juli 
onverantwoord, immoreel en onaanvaardbaar is, aangezien daardoor de mogelijkheid tot
het ontketenen van een bloedbad tegen groepen van KNIL-militairen en hun gezinnen, 
die onder verantwoordelijkheid van de Ned. Regering blijven verkeren tot aan het 
tijdstip, waarop zij hun eindbestemming hebben bereikt en aldaar zijn afgevloeid.

VI. Tal van omstandigheden buiten onze wil zijn aanwijsbaar, waardoor de streefdatum van 
26 Juli voor opheffing KNIL moet worden overschreden. Ik herinner in dit verband aan 
het door mij gestelde (?) tijdens de bespreking me Stasvo en HC voorafgaand aan de 
uitgifte van het bekende gemeenschappelijk communiqué van 9 Mei jl., waarin door mij 
nadrukkelijk werd gesteld, dat de datum van 26 Juli voor mij slechts aanvaardbaar was 
indien alle Indonesische KNIL-afvloeiers hun eindbestemming avant dat tijdstip zouden 
hebben bereikt door heropening van gesloten gebieden in Oost-Indonesië en 
beschikbaarstelling van benodigd zeetransport, aan welke voorwaarden door RIS niet is 
voldaan.

VII. In verband met de gebeleken instelling van de RIS-Regering waarschuw ik met nadruk de
Ned. Regering voor de ontstellende consequenties van opheffing van KNIL op 26 Juli, 
weshalve ik mij verplicht acht bij de Ned. Regering met de meeste klem aan te dringen 
op uitstel van deze fatale datum. Opheffing KNIL kan eerst plaatsvinden nadat alle 
Indon. afvloeiers hun eindbestemming hebben bereikt en het overgrote deel der 
Nederlandgangers uit Indonesië is vertrokken.

VIII. Afhankelijk van het verder verloop der onderhandelingen met RIS en de houding dezer 
Regering behoud ik mij voor de Ned. Regering nadere voorstellen te doen voor het 
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aanhouden van de G en H brigades voor de veiligstelling van repatriërende KNIL-
militairen, zowel Nederlanders als Indonesiers, en hun gezinnen, terwijl ik nader zal 
seinen omtrent eventueel andere maatregelen, welke ik thans overweeg om hun 
veiligstelling zo goed mogelijk te kunnen effectueren'.

Over dezelfde materie seinde ik U met mijn 195, alsmede met mijn 203 betrekking
hebbende op het gesprek, dat ik gisteren over dezelfde materie met Hatta voerde. Mijn
eindconclusie over deze zaak kan ik eerst formuleren, nadat ik de schriftelijke voorstellen van
RIS ontvangen heb als bedoeld in mijn 195. Ik wil thans er nog wel aan toevoegen, dat ook ik de
grootste betekenis hecht aan een ordentelijke afwikkeling van de onder Ned. bevel staande
legerstrijdkrachten hier te lande. Daarbij moet ik er op wijzen, dat wij bij ons beleid er niet meer
van mogen uitgaan, dat strijdkrachten onder Ned. bevel na 26 Juli nog enige rol zouden kunnen
spelen ter veiligstelling van Ned. burgers en Ned. belangen in Indonesië. Slechts zeer locaal zou
eventueel iets ter bescherming van Nederlanders kunnen worden ondernomen, hetgeen ook dan
een precaire zaak zou zijn. Intussen behoud ik mijn oordeel over deze zaak voor totdat ik de
voorstellen van RIS ken.


